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BERLINI GYORS – A HÉT FŐ HÍREI HÉTFŐN 

2023. április 17. 

 

1. Az utolsó atomerőművek is leálltak Németországban 

Angela Merkel egykori kancellár 12 évvel ezelőtt, 2011. március 14-én, meghozott rendelkezésének 

utolsó részeként a még üzemben lévő három német atomerőmű is beszüntette működését múlt hét 

szombaton. 

A 2021 őszi választásokat követően a Merkel-vezette CDU-SPD nagykoalíciót Olaf Scholz 

hárompárti, (SPD-FDP-Zöldek) kormánya váltotta, amely elkötelezte magát a merkeli politika 

folytatása mellett. Ennek megfelelően a grohndei, brokdorfi és gundremmingeni atomerőművek 

2021. december 31-i leállítását követően a tavalyi év során már csak három létesítmény termelt 

tovább – a tervek szerint az év végéig. Végül az ukrajnai háború energetikai és gazdasági hatásai miatt 

a kormány az isari, neckarwestheimi és emslandi erőművek üzemidejének rendkívüli, 2023. április 

15-ig tartó kiterjesztése mellett döntött. A kijelölt határidő közeledtével fokozódó, az ellenzéki 

pártok, valamint a kormány egyes – elsősorban az FDP soraiból érkező – politikusainak, továbbá 

számos neves energetikai szakembernek a heves ellenkezése ellenére, a kormány kitartott eredeti 

elképzelése mellett és nem kívánt az újabb hosszabbítás eszközével élni. 

Ugyanakkor a Forsa közvéleménykutató cég legfrissebb felmérése szerint a német állampolgárok 

többsége ellenzi a leállítást. A felmérés szerint jelenleg azonban a megkérdezetteknek azonban csak 

az elenyésző, 28 százaléka támogatja a kormány ezen lépését. Az összes parlamenti párt közül egyedül 

a Zöldek szavazóinak többsége (65 százalék) elégedett a végleges leállással a többi párt szavazóinak 

nagyobb része az atomenergia felhasználás megőrzése mellett foglalt állást. A bizakodó kormányzati 

nyilatkozatok ellenére a legfontosabb gazdasági szereplők, többek között a Német Ipari és 

Kereskedelmi Kamara (DIHK) is élesen kritizálták az atomenergia termelés leállítását. Meglátásuk 

szerint az energiaforrások jelen helyzetben való szűkítése jelentősen növelheti Németország és a 

német gazdaság kitettségét, egyúttal esetleges energiaellátásbéli nehézségek kialakulásához járulhat 

hozzá. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

A témával kapcsolatos gyorselemzésünk itt érhető el. 

 

https://www.zdf.de/nachrichten/politik/atomausstieg-faq-100.html#xtor=epr-376
https://www.faz.net/aktuell/wirtschaft/atomkraft-aus-in-deutschland-ausstieg-ist-unnoetig-18815775.html
https://magyarnemetintezet.hu/kutatas/gyorselemzes-bucsu-az-atomtol-az-utolso-atomeromuvek-is-lealltak-nemetorszagban
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2. Bajorország tartományi hatáskörben folytatná az atomerőművek 

üzemeltetését 

Markus Söder (CSU) bajor miniszterelnök javaslata szerint a szövetségi kormány atomenergia 

termelés végleges leállításáról meghozott döntésének április 15-i realizálását követően a 

tartományoknak lehetőséget kéne kapniuk a területükön található erőművek saját hatáskörben 

történő tovább üzemeltetésére. A bajor Meiler Isar 2 erőmű 35 éves fennállása alatt balesetmentesen 

működött, üzemben tartása pedig fontos lenne a jelentős energiaintenzív ipari termelésnek otthont 

adó tartomány számára – érvel a miniszterelnök. Ennek érdekében Söder az atomenergia 

felhasználásáról szóló törvény módosítását kérte a kormánytól annak érdekében, hogy a nukleáris 

energia feladása ne veszélyeztesse a tartományok ipari és lakossági áramellátást. Ameddig az 

energiaellátásban az ukrajnai háború hatására jelenleg érzékelhető válsághelyzet nem szűnik meg, és 

a megújuló energiaforrásokra való átállás nem sikerül, addig az évtized végéig mindenféle energiát 

fel kell használnunk – jelentette ki Söder a sajtó képviselői előtt. A CDU/CSU Bundestag-frakció 

támogatásáról biztosította a bajor kezdeményezést. A frakció első parlamenti titkára, Thorsten Frei 

(CDU) hibás döntésnek nevezte az atomenergia termelés feladását, egyúttal felhívta a figyelmet a 

következő generációs, fúziós atomerőművekkel kapcsolatos kutatói és fejlesztői munkahelyek 

németországi megőrzésének fontosságára. Szakértők szerint kizártnak tekinthető, hogy a kormány 

elfogadja a felvetést, ebben az esetben ugyanis többek között külön tisztázni kellene a 

Bajorországban továbbra is keletkező nukleáris hulladék végleges tárolásának kérdését, amellyel 

kapcsolatban Söder évekkel ezelőtt kijelentette, hogy erre Bajorországban nincs lehetőség. 

Mindeközben a kormányban helyet foglaló FDP a három utolsó, szombaton, leállított erőmű 

végleges leszerelése helyett azok stratégiai tartalékba való helyezése mellett emelte fel a szavát. A 

liberális párt politikusai szerint a három egységnek visszakapcsolás-képes állapotban kell maradnia 

egy jövőbeni, esetleges energetikai vészhelyzet esetére.  

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

3. Annalena Baerbock látogatása Kínában 

Olaf Scholz kancellár tavaly novemberi pekingi látogatását követően Annalena Baerbock (Zöldek) 

szövetségi külügyminiszter személyében újabb befolyásos kormánytag látogatott Kínába. Baerbock 

tárgyalásainak az ukrajnai háború kérdése, továbbá a Kína és Tajvan között fennálló feszült helyzet 

rendezése álltak. Baerbock Qin Gang kínai külügyminiszterrel folytatott megbeszélései során 

újonnan óvva intett az Oroszországnak való esetleges kínai fegyverszállításoktól – a kínai kormány 

ezúttal is kizárta az ország által előállított fegyverek átadását Moszkvának, ugyanakkor a kettős 

felhasználású (és ezáltal az orosz haderő által katonai célokra is használható) eszközök exportját nem 

kívánta kategorikusan kizárni. A közös sajtótájékoztatón Baerbock arra kérte a kínai politikai 

vezetést, hogy dolgozzon az Ukrajna elleni háború békés befejezésén. „Egyetlen ember vethet véget ennek 

a háborúnak holnap” – hangsúlyozta a miniszter – mégpedig Vlagyimir Putyin orosz elnök. „És egyetlen 

más országnak sincs akkora befolyása Oroszországra, mint Kínának” – tette hozzá Baerbock. 

Az ukrán-orosz háború mellett a látogatás során a német kormány egyértelmű üzenetet kívánt 

megfogalmazni Tajvan kérdésében is. Nem sokkal korábban kínai látogatása során Emmanuel 

Macron francia elnököt arról beszélt, hogy Tajvan nem Európa ügye, hanem Amerikáé és Kínáé. A 

francia állásponttal szemben Baerbock jelezte a német kormány továbbra is európai prioritásként 

https://www.faz.net/aktuell/politik/inland/atomausstieg-soeder-will-akw-in-bayern-weiter-laufen-lassen-18823935.html
https://www.focus.de/politik/deutschland/bayern-ist-bereit-soeder-will-bayerisches-atomkraftwerk-in-landesregie-weiter-betreiben_id_191205098.html
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tekinti a Peking és Tajpej közötti kapcsolatok békés jellegének megőrzésére. A Tajvani-szoros 

térségének destabilizálódása drámai következményekkel járna a világ minden országára és az egész 

világgazdaságra – jelentette ki a miniszter. Egyúttal hozzátéve, hogy a konfliktus eszkalálódása esetén 

a keletkező világpolitikai lökéshullámok a Kína és Németország közötti kereskedelmi kapcsolatokat, 

valamint a globális piacokat is jelentősen érintenék. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

4. Bemutatták a kannabisz legalizációjára kidolgozott tervezetet 

Hosszas előkészítés és az Európai Bizottsággal történő tárgyalások után múlt héten Cem Özdemir, 

szövetségi élelmezési és mezőgazdasági miniszter, valamint Karl Lauterbach, szövetségi egészségügyi 

miniszter – koalíciós szerződésükben foglaltaknak megfelelően – bemutatták a kannabisz 

németországi legalizációjára vonatkozó „kétpilléres” tervezetüket. 

Az első pillér részeként a jövőben engedélyezett lesz nagykorúak számára, hogy bizonyos 

mennyiségben (személyenként legfeljebb háromtőnyi növény otthoni termesztése, 25 gramm 

marihuána birtoklása) öncélúan vagy nonprofit egyesületekben kannabiszt termesszenek vagy 

birtokoljanak. A második pillér részeként a szaküzletekben történő forgalmazást egy tudományosan 

megtervezett, regionálisan és időben korlátozott modellprojektként valósítanák meg, amelyben a 

kereskedelmi ellátási láncnak az egészség- és ifjúságvédelemre, valamint a feketepiacra gyakorolt 

hatásait fogják tudományos szempontból részletesebben megvizsgálni. 

A miniszterek szerint a tervezet célja továbbra is a minőség ellenőrzése, a szennyezett anyagok 

forgalomba hozásának megakadályozása, a kiskorúak és a fogyasztók egészségének megfelelő 

védelme, valamint a feketepiac visszaszorítása. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

5. A Bundeswehr feltehetően nem tudja teljesíteni szövetségesi vállalásait 

Egy kiszivárogtatott belső jelentés szerint a Bundeswehr nem tudja teljesíteni NATO- és szövetségesi 

kötelezettségeit. Egy a NATO-nak Németország által 2025-re ígért hadosztály bevethetőségét csak 

„korlátozott mértékben” lehet biztosítani – írja a Bild című napilap a hadsereg főfelügyelőjének, Alfons 

Maisnak a Bundeswehr főszemlélőjéhez intézett levelére hivatkozva, amely szerint még a német 

hadsereg teljes készletének ezen hadosztályra történő koncentrálása sem tenné lehetővé feltétlen a 

bevethetőséget. Egy második hadosztály létrehozása, amelyet a Bundeswehr 2027-től akar a NATO 

számára hadrendbe állítani, a jelentés szerint szintén „valószínűtlen”. A hadosztály „2027-ben nem lesz 

kellőképpen felszerelve nagyméretű harci eszközökkel” – idézi a lap a főfelügyelőt. 

A jelentés szerint továbbá az egész német hadsereg bevethetőségét is leépülés fenyegeti. 

Ellenintézkedések nélkül „a hadsereg nem lesz képes kitartani a nagy intenzitású harcokban, és a NATO-val 

szembeni kötelezettségeinek is csak korlátozott mértékben lesz képes eleget tenni” – áll a jelentésben. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

https://www.faz.net/aktuell/politik/ausland/baerbock-in-china-militaer-konflikt-um-taiwan-waere-horroszenario-18820031.html
https://www.tagesschau.de/ausland/asien/baerbock-china-111.html
https://www.bundesgesundheitsministerium.de/presse/pressemitteilungen/eckpunkte-cannabis-12-04-23.html
https://www.tagesschau.de/inland/innenpolitik/cannabis-legalisierung-113.html
https://www.faz.net/aktuell/politik/inland/nato-bundeswehr-kann-verpflichtungen-wegen-maengeln-kaum-erfuellen-18812310.html
https://www.n-tv.de/politik/Bundeswehr-kann-NATO-Zusagen-offenbar-nicht-erfuellen-article24043888.html?utm_source=newsletter&utm_medium=nachrichten_morgen&utm_campaign=11.04.2023&utm_content=21095485_topmeldungen_2_1
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6. A legmagasabb állami kitüntetést kapja Angela Merkel kancellár 

Angela Merkel (CDU) volt kancellárt ma este a Németországi Szövetségi Köztársasági Érdemrend 

Nagykeresztjének különleges változatával tüntették ki, amely elismeréssel eddig csak Konrad 

Adenauer (CDU) és Helmut Kohl (CDU) kancellárokat tisztelték meg. 

Merkel első női szövetségi kancellárként 16 éven keresztül (2005-2021) összesen 5862 napon 

keresztül irányította Németország kormányait. Politikai öröksége többek között a 2022 februárjában 

kitört háború miatt erősen vitatott mind politikai ellenfelei között, mind saját pártján belül. 

A Nagykereszt különleges változatát először 1954 januárjában adták át, amikor Theodor Heuss 

szövetségi elnök Konrad Adenauer kancellárt tüntette ki, aki épp második hivatali ciklusát kezdte 

meg. Mivel az akkori szövetségi kormány több minisztere is megkapta már a Nagykeresztet, a 

kormányfő kitüntetését a kabinet tagjainál méltóbbá kellett tenni, így a Nagykeresztet egy 

különlegesebb kivitelben készítették el: A keresztet egy babérkoszorú díszíti. Helmut Kohlnak 16 

éves hivatali idejének végén, 1998-ban Roman Herzog szövetségi elnök adta át a kitüntetést. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide.  

 

7. Az MCC és a Magyar-Német Intézet hírei 

Aktualitások 

Prof. Dr. Tilo Schabert legújabb könyve, a „Vom Geschehen zur Geschichte. Sechs Kapitel zur 

Historiographie der Wiedervereinigung Deutschlands“ („Az eseménytől a történelemig. Hat fejezet 

a német újraegyesítés történetírásáról“) 2023. április 20-án 15.00 órától kerül Magyarországon 

először bemutatásra az MCC Scruton Kávézóban. 

Regisztrációhoz és további információkért kattintson a Magyar-Német Intézet honlapjára. 

 

Auf zum Tanz! - azaz Táncra fel! Ennek a mottónak a jegyében szeretettel várunk minden kedves 

érdeklődőt, táncolni vágyót sváb táncházunkba, 2023. április 22-én, 18:00 órától Esztergomban, 

a Szent Adalbert konferenciaközpontban (2500 Esztergom, Szent István tér 10.). 

Regisztrációhoz és további információkért kattintson a Magyar-Német Intézet honlapjára. 

 

Cikk- és interjúajánló 

Bauer Bence, a Magyar-Német Intézet az Európai Együttműködésért igazgatója az Ultrahang 

vendégeként beszélt a Németországot aktuálisan mozgató és megosztó ügyekről.  

A teljes interjú meghallgatásához kattintson az Ultrahang Youtube-csatornájára.  

 

Az amerikai politikának a legnagyobb következményei magára, Ukrajnára nézve vannak, hiszen az 

országgal visszaéltek Oroszország megfékezésének eszközeként. Ezzel az USA átlépte azt a »vörös 

vonalat«, amely a – mindazonáltal bűnös – orosz agresszióhoz vezetett – írja Prof. Dr. Heinz 

Theisen, az MCC Magyar-Német Intézetének vendégoktatója a Mandinerben. 

A teljes cikk elolvasásához kattintson a Mandiner honlapjára. 

https://www.mdr.de/nachrichten/deutschland/politik/merkel-bundesverdienstkreuz-hoechste-auszeichnung-100.html
https://www.zdf.de/nachrichten/politik/merkel-orden-verdienstorden-auszeichnung-kritik-100.html
https://magyarnemetintezet.hu/esemeny/nemet-egyseg-esemenyek-tortenelem-jelen
https://magyarnemetintezet.hu/esemeny/wunderbar-fesztival-tanca-fel-svab-tanchaz-esztergomban
https://www.youtube.com/watch?v=Z3Rf39ENRos&ab_channel=Ultrahang
https://mandiner.hu/cikk/20230406_heinz_theisen_velemeny_elemzes_haboru_ukrajna_oroszorszag_kulfold
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